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ABSTRACT 
 

 
 
 
Airport terminals are one of the most energy intensive building types due to its size, 
design, occupants’ activities and twenty four hour operation. Due to recent 
development trends in airport design such as large expanse of glass and large air-
conditioned volumes, energy issues have emerged as an area of concern. In a tropical 
climate such as Malaysia, reduction in cooling load and energy management have 
come to the fore due to rising energy costs. This dissertation attempts to shed some 
lights on energy consumption pattern and load trends in large Malaysian airports with 
a focus on three case studies representing three categories of high passenger 
movement. During this study the general passive and active energy related features 
were assessed. Energy data was collected from these terminals by means of data 
loggers, documents and personal communications. Using the collected energy data, 
the relevant analysis was made to propose potential energy saving mechanisms and 
strategies. Among the obtained results include the load apportioning, building energy 
intensity, and load profile for these terminals. It is hoped that this study can contribute 
to the energy policy recommendations developed for Malaysian airports. This study 
can contribute to start implementation of energy efficiency policies and focus on the 
energy saving in terminal buildings which bring towards long-term operational cost 
savings and international recognition in sustainable design. 
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  ملخص البحث
  
  

   
  

من المباني التى تستهلك الطاقة بأعلى درجة من حيث كثافة  لمطاراتلتعد محطات الطرفية 

الطاقة ، وذلك نظرا للحجم وتصميم تلك المبانى وأنشطة مستخدميها و إستخدامها أربعة 

 لقد أصبحت قضية الطاقة من قضايا المهمة نظرا لإتجاه التنمية فى تصميم. وعشرين ساعة 

وفى . المطارات ، مثل إستخدام الزجاج فى بناء الحوائط وزيادة مساحات المكيفة فى المبانى

للتكيف وإدارة مجال الطاقة أصبحت  جه احتالطاقة الم صالمناخ المداري مثل ماليزيا،  تناق

هذا البحث يحاول إلقاء الضوء على نمط . الأبحاث بسبب إتفاع تكاليف الطاقة مقدمةفى 

لطاقة فى مطارات ماليزيا مع التركيز على ثلاثة دراسات تمثل ثلاثة فئات من حيث إستهلك ا

 لاكالإيجابية المتصلة فى الإقتصاد فى إستهو والبحث يدرس الصفات السلبية . عدد الركاب

لقد تم جمع المعلومات المطلوبة عن الطريق جهاز جمع البيانات ومقياس التيار  .الطاقة

وجرى تحليل هذه المعلومات لإعداد المقترحات  .و المقابلات الشخصيةئى والوثائق الكهربا

التعرف على   تعدو من بين نتائج هذا البحث  . الطاقة لاكستهإالتى تؤدى إلى الإقتصاد فى 

هذه  . الطاقة وكثافة إستخدام الطاقة فى محطات الطرفية لهذه المطارات لاكمجالات إسته

ويمكن  .ليزيااسة الطاقة فى مطارات مايتوصيات لإعداد سالدراسة تهدف أن تسهم فى وضع 

هذا . المطاراتهذه إستخدام نتائج هذا البحث لبدء تنفيذ سياسات كفاءة الطاقة فى مبانى 

وبالتالى تؤدى على تخفيض فى تكاليف إدارة المطارات والإعتراف الدولي بها بالإدارة 

 .    المستدامة
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